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SZENT ISTVÁN NAPJÁN

A Szent István-napi szentmise az iskola 
ünnepi díszbe öltöztetett aulájában 9 
órakor kezdődött. A misét a szentelésre 
váró kenyerek és búzakalász koszorúk kö-
zött celebrálta Szemere János plébános. 
Az ünnepi alkalom zenész közreműködői 
a Pilisszentiváni Vegyeskórus, Neubrandt 
Ferenc, Botzheimné Strack Emese, 
Korponay-Szabó Péter, Lukácsi-Feigel 
Zsuzsanna, Mravinac Anna, Mravinac Bá-
lint és a Pilisszentiváni Fúvószenekar tag-
jai voltak. A mise végén Poppréné Révay 
Gyöngyi polgármester Szemere János 
atyával együtt szegte meg a megszentelt 
ünnepi kenyeret, melyből mindenkinek 
jutott a vasárnapi ebédhez.

A délutáni programok előtt sokak örömé-
re kiadós eső öntözte meg a szentiváni 
kerteket, köztereket és erdőket. Később 
az égi áldás szünetet tartott, így a fellé-
pések és a vendéglátás is a tervek szerint, 
az iskola udvarán zajlott. A Bagi Borház 
díjnyertes tokaji borait kínálta a bejárat-
nál, a gyerekek pedig már 15 órától el-
kezdhették díszíteni saját kezűleg festett 
vászontáskáikat. 

Az első koncertet a világjáró, szakmai 
díjakkal elismert formáció, a Belvárosi 
Betyárok adta. Az együttest Váray Lász-
ló dalszerző, énekes, gitáros alapította 
2015-ben. A trió billentyűse Rugovics 
Zoltán, szaxofonon Alasztics Balázst hall-

2022. augusztus 20-án, nemzeti ünnepünkön Pilisszentiván Község Önkormányzata 
gazdag programfolyammal várta az ünneplőket 

az általános iskola aulájában és udvarán.

hatta a közönség. Lemezeik közül kettő 
is Fonogram-díj jelölést kapott, kiadójuk 
pedig a családbarát, népszerű Gryllus Re-
cords. Mostani műsoruk nem csak gyere-
keknek szólt, zenei világuk a felnőtteket 
is elvarázsolta. 

A következő bemutatóhoz benépesült az 
iskola udvara. Egy utcaszínházi, cirkuszi 
előadás szórakoztatott kicsiket és nagyo-
kat. Látványos, vidám és izgalmas volt a 
tüzes műsorszám. Kiss Gergely és Turai 
Bálint akrobaták duója sok humorral, in-
terakcióval bontotta le a képzeletbeli fa-
lat a szereplők és a közönség között. 

A második koncert egy sok szempontból 
páratlan zenekar, a Kecskeméten 1993-
ban alakult Fourtissimo nevéhez fűződik. 
A zenekart négy testvér alapította réz-
fúvós, karmester édesapjuk, Kuna Lajos 
segítségével. Ekkor a legidősebb Kuna 
testvér is csak 11 éves volt. Kuna Valéria 
(ének, trombita), Kuna Gyula (trombita), 
Kuna Márton (harsona) és Kuna Bence 
(kürt, ütőhangszerek) szüleiknek kö-
szönhetően kétéves koruk óta tanulnak 
zenélni. Klasszikus zenészként kezdtek el 
nyitni a szélesebb közönség felé swinges, 
jazzes feldolgozásaikkal. Előadásaikból 
szeretetteli összhang, rendkívüli hang-
szeres tudás és életöröm sugárzik. A 
Monti-csárdás, Liszt Ferenc II. Magyar 
rapszódiája, a Beatles-, Tina Turner- és 

Macskafogó-feldolgozás egységes mű-
sorrá állt össze a Fourtissimo profizmu-
sának köszönhetően.

A közönséget ezután az önkormányzat 
ünnepi műsorának összeállítója, Balasi 
Anikó invitálta ismét az iskola udvarára. 
Itt egy minden túlzás nélkül világszín-
vonalú kötélugró leánycsapat bemu-
tatója várta az érdeklődőket. Az 1995-
ben alakult egyesületet Kötélugró Klub 
Szombathely néven Bánhegyi Attila és 
felesége, Varga Kató Anikó alapította és 
vezeti napjainkban is. Rengeteg világbaj-
noki érem és világrekordok is fűződnek 
a klub versenyzőihez, köztük a Bánhegyi 
lányokhoz is. Ausztráliától Amerikáig 
számos versenyen értek el sikereket. 
Pilisszentiváni fellépésük a gravitációt 
meghazudtoló, akrobatikus elemekkel 
kápráztatta el a közönséget. Sokan ki is 
próbálták az ugrókötelezést a barátsá-
gos csapat tagjainak segítségével.

Az ünnepi műsort az Adlersteiner zene-
kar hagyományos, éjszakába nyúló kon-
certje zárta. Sokan táncoltak az együttes 
báli műsorára, a hamisítatlan sváb nem-
zetiségi dalokra. Az esőre álló időjárás 
ellenére sikeres és népszerű volt az ál-
lamalapítás és Szent István tiszteletére 
rendezett egész napos programsorozat. 

Barcsik Géza

Köszönetnyilvánítás
Mi, szervezők köszönetünket szeretnénk kifejezni mindazoknak, akik hozzájárultak, támogattak, együttműködtek és 
megtiszteltek jelenlétükkel az augusztus 20-i programokon. Köszönjük a Pilisszentiváni Német Nemzetiségi Általános 
Iskolának, hogy befogadtak, a Pilisszentiváni Vegyeskórusnak, a Pilisszentiváni Fúvószenekarnak és a gitáros énekkar 
tagjainak a zenei közreműködést, Havasi Pannának a konferálást. A dekoráció elkészítésében a Virággaléria volt segít-
ségünkre, a pékáru támogatói a Perec Pék Kft. és a Ludwig & Mentesi Kft. voltak. Köszönjük minden délutáni és esti 
fellépőnek, valamint a vállalkozóknak a rugalmasságot, munkatársainknak, a polgárőröknek és a tűzoltóknak pedig a 
sok segítséget a lebonyolításban.

Pilisszentiván Község Önkormányzata és Polgármesteri Hivatala munkatársai: Anikó és Renáta
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Megszülettek
Németh Franka
2022. 06. 30
Anya neve: Németh Kata
Apa neve: Pascal Wahlen

Szántó Hella Róza
2022. 07. 07.
Anya neve: Lőrincz Annamária
Apa neve: Szántó Patrik

Vass-Fecske Izabella
2022. 07. 10.
Anya neve: Fecske Georgina
Apa neve: Vass Viktor

Erdész Natália
2022. 07. 11.
Anya neve: Csontos Barbara
Apa neve: Erdész Tamás

Pintér Panna
2022. 07. 26.
Anya neve: Lendvai Vivien
Apa neve: Pintér Richárd

Pálosi Csanád
2022. 08. 07.
Anya neve: Tóth Regina
Apa neve: Pálosi Miklós

Feit Natália
2022. 08. 29.
Anya neve: Szőnyi Bianka
Apa neve: Feit Richárd

Cséffán Nóra
2022. 08. 30.
Anya neve: Galea Emese
Apa neve: Cséffán Balázs

Újra van szemész 
a vörösvári 
szakrendelőben 
Új szemész szakorvos kezdte meg a ren-
delését a Pilisvörösvári Szakrendelőben 
június 10-től. Dr. Dzvonyár János hétfőtől 
csütörtökig 7-től 15 óráig rendel. A vizs-
gálathoz – a sürgős eseteket kivéve – elő-
jegyzés szükséges, időpont a 06 26 330-
422/25-ös melléken kérhető.

Önkormányzati elérhetőségek
Tisztelt Lakosok!

Örömmel tapasztaljuk, hogy olvasóink, követőink száma folya-
matosan növekszik. Ezzel összefüggésben az önkormányzat hi-
vatalos Facebook-oldalán keresztül a Messenger alkalmazáson 
is egyre több megkeresés érkezik hozzánk. Arra kérjük azonban 
Önöket, hogy kérdéseikkel, észrevételeikkel Pilisszentiván Köz-
ség Önkormányzatát és a polgármesteri hivatal munkatársait 
e-mailen vagy telefonon keressék, az alábbi elérhetőségeken:

hivatal@pilisszentivan.hu
telefon: 26/367-322

A Messengeren érkező megkeresésekre nem válaszolunk. 

Szíves figyelmükbe ajánljuk a községi honlapot is, ahol hasznos 
információkat és munkatársaink közvetlen elérhetőségeit is 
megtalálják: www.pilisszentivan.hu 

Köszönjük együttműködésüket!

Pilisszentiván Polgármesteri Hivatal

Megbízott vezető 
az iskola élén
Mravinac Pétert nevezték ki vezetői fel-
adatok ellátásával megbízott intézmény-
vezető-helyettesnek a Pilisszentiváni 
Német Nemzetiségi Általános Iskolában, 
miután lejárt az eddigi intézményvezető, 
Milbich Mihályné megbízatása. Mravinac 
Péter több mint 25 éve dolgozik az intéz-
ményben, már a főiskolai tanulmányai 
alatt itt szerzett szakmai gyakorlatot, 
majd az alsó évfolyamon tanított, 2005 
óta pedig angoltanárként oktat. Megbí-
zása az igazgatói pályázat sikeres lezajlá-
sáig tart.
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ÖNKORMÁNYZATI DÖNTÉSEK
Rövid nyári szünet után szeptember 
5-én ismét ülésezett Pilisszentiván kép-
viselő-testülete. Az ülés elején a tan-
évkezdéssel és az önkormányzattal 
való együttműködéssel kapcsolatban 
mondott néhány szót az iskola új, veze-
tői feladatokat ellátó megbízott intéz-
ményvezetője, Mravinac Péter, majd a 
napirendek tárgyalása következett.  

Elsőként a lejárt határidejű határoza-
tokról szóló tájékoztatót fogadták el 
a képviselők, majd a Magyar Postával 
kötött bérleti szerződést. A szerződés 
a postaépület bérletére vonatkozik egy 
tárolóhelyiséggel. Az ingatlanon talál-
ható két lakás a két tárolóval együtt 
átkerül önkormányzati kezelésbe. Ha-
tározati döntéssel lezárta a testület a 
Helyi Építési Szabályzat módosításának 
véleményezési szakaszát, emellett az át-
dolgozott településrendezési eszközök 
tervezetét, az eljárás során beérkezett 
valamennyi vélemény és a véleményezé-
si szakaszban keletkezett minden egyéb 
dokumentum egy példányát megküldi 
végső szakmai véleményezésre az álla-
mi főépítészi hatáskörében eljáró Pest 
Megyei Kormányhivatal részére.

Játszótéri hibák kijavításáról is döntés 
született, mellyel az IPS Gyermekszem 
Kft.-t bízták meg 599 130 forint + áfa ér-
tékben. A játszótéren kisebb hibák kija-
vítása vált szükségessé, mint például a 
láncos egyensúlyozó játékon négy osz-
lop cseréje, a játszóváron a csúszda ol-
dalának javítása vagy az amőbajátékon a 
műanyag forgatható elemek cseréje stb.

Korábbi döntés értelmében a testület 
a Tájház régi épülete közösségi terének 
felújítására, burkolat bontására, padló-
burkolat vásárlására, burkolat elkészí-

tésére, festésre és villanyszerelésre 2,5 
millió forint keretösszeget engedélye-
zett. A felújítási munkák során vis maior 
helyzetek elhárítására, javítási mun-
kákra volt szükség (aljzatbetonozás, 
vakolás javítása stb.), amelyek egy régi 
épületnél előre nem tervezhető költsé-
gek. A keretösszeg az előre nem látható 
munkák miatt nem elegendő, így ezen 
munkák biztosítására 2,1 millió forint 
többletforrást szavaztak meg.

A Szabadság soron a felújított járdasza-
kasz után további néhány méter járda 
javítására az önkormányzat árajánlatot 
kért be a kivitelezést végző Strabag Ál-
talános Építő Kft.-től, mely árajánlatot 
elfogadta a testület, így a további járda-
szakasz is megújul 449 594 + áfa díjért. 
Elfogadta a testület a „Tiszta falu. Bol-
dog falu. Pilisszentiván” nevű pályázat-
ról szóló beszámolót is. Eszerint a közel-
múltban 16 szentiváni porta nyerte el az 
elismerést. A pályázatra folyamatosan 
várják a jelentkezőket. 

A Fenyves utcai gyalogosfeljáró keríté-
sének felújítására bruttó 2 500 000 fo-
rintot biztosított a testület a beruházási 
tartalékkeret terhére. A régi betonke-
rítés elbontása után látható volt, hogy 
a meglévő zsalukő megfelelő fogadó-
szerkezetnek bizonyul az új kerítéshez. 
A STRABAG Általános Építő Kft. által az 
egész beruházásra (régi kerítés elbon-
tása, elszállítása, új, előre gyártott ele-
mes kerítés és annak rögzítése) adott 
4 876 969 forint ajánlathoz többletfor-
rást biztosít az önkormányzat bruttó 
2 376 969 forint összegben. 

15 éves jubileumot ünnepel idén a Pi-
lisszentiváni Helytörténeti Egyesület. 
A jubileumi ünnepség támogatására 

160 ezer forintot kérelmeztek, melyet 
a képviselők meg is szavaztak. Emellett 
elfogadták a vérvételi szolgáltatás díjá-
nak emelkedését. A szolgáltatás 35 000 
forint/alkalomról 45 000 forint/alkalom-
ra emelkedett az infláció, az adók és a 
járulékok emelkedése miatt. A vérvétel 
heti egy alkalommal vehető igénybe.

Döntés született az önkormányzati, óvo-
dai, hivatali dolgozók, a polgármester és 
a vezetők (jegyző, gazdálkodási vezető, 
óvodavezető) számára kifizethető jutal-
makról is. Az önkormányzati, óvodai, hi-
vatali dolgozók részére összesen bruttó 
12 000 000 forint, a polgármester részé-
re bruttó 1 800 000 forint, a vezetők ré-
szére pedig bruttó 2 388 000 forint juta-
lomkeret kifizetéséről született döntés.

A napirendek tárgyalása után még né-
hány frissen felvett témát is megtár-
gyaltak. Ilyen volt például a Tájházzal 
kapcsolatos tulajdonosi hozzájárulás, 
amely a tetőfelújítási pályázathoz szük-
séges, továbbá beszéltek arról, hogy 
indokolttá vált a járdán való parkolással 
kapcsolatban döntést hozni, mert a sza-
bálytalanul parkoló autók tönkreteszik a 
település járdáit.

PM

KÖTET: fontos 
témák
Szeptember 8-án ismét tárgyaló-
asztalhoz ültek a térség vezetői 
Pilisszentivánon. A KÖTET talál-
kozó témái között szerepelt töb-
bek között az energetikai kérdés. 
A településvezetők eszmecserét 
folytattak arról, hogy az önkor-
mányzati intézmények hogyan 
tudnak felkészülni a megemelke-
dett rezsidíjakra. A másik fontos 
téma a már elnyert pályázati for-
rásokból megvalósítható beru-
házások kérdése volt. Emellett 
a faápolás és a fásítás tervezhe-
tőségéről is beszéltek, példaként 
emelve ki Pilisszentivánt, ahol ez 
már megvalósult. 
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PARKOLÁS ÉS TESTVÉRKAPCSOLAT
Több helyen tönkretették a frissen elkészült járdát a szabálytalanul parkoló autók, 

ez ügyben tett lépéseket az önkormányzat a közelmúltban. Többek között erről 
beszélgettünk Poppréné Révay Gyöngyi polgármesterrel, de ismét téma volt 

a szemétszállítás, és a partnerkapcsolat is szóba került.

A szeptemberi ülésen téma volt, hogy több helyen problémás 
a parkolás a településen, az autósok a járdákat használják par-
kolásra, szabálytalanul. Mit tudnak tenni ilyenkor?

Nagyon sok pénzt költöttünk a járdákra az elmúlt években. 
Pályáztunk egyrészt a Ságvári utca járdájára az aszfaltút 
felújítása mellett, ehhez a pályázathoz az önkormányzat to-
vábbi 18 millió forintot tett hozzá. Másrészt most készült el a 
Szabadság soron a járdafelújítás, erre 10 milliót nyertünk, és 
19 millió forintot tettünk hozzá. Ezek a járdák teljesen újak, jó 
a kivitelezésük, viszont ha rajtuk parkolnak, tönkreteszik azo-
kat, arról nem is beszélve, hogy a járdán parkolást alapvetően 
tiltja a KRESZ. A Ságvári utcában előfordult például, hogy még 
át sem adták műszakilag a járdát, de már parkolt rajta a kis-
busz, az autó, megsüllyedt a járda, ki kellett javítani. 

Ezek a javítások nagyon sokba kerülnek, ezért az önkormány-
zat nem tudja tovább tolerálni a járdán való szabálytalan par-
kolást. Ezentúl az érintett utcákban – tehát a Ságvári utcában 
és a Szabadság soron –, de bármely más utcában is a közte-
rület-felügyelő fogja ezt ellenőrizni, nemcsak a gyalogosok 
biztonsága miatt, hanem anyagi megfontolásból is. A lakosok 
– elsősorban ezekben az utcákban – tájékoztatást kapnak ar-
ról, hogy mit tartalmaz az ide vonatkozó rendelet: hogy tilos 

a járdán parkolni, és hogyan kell tisztán, rendben tartani a ház 
előtti járdaszakaszt. 

Szeptember 15-ig szabtuk meg azt a határidőt, ameddig 
mindenki rendbe tehette a portáját, és eddig az időpontig 
a járdán parkolásnál csak figyelmeztetett a közterület-felü-
gyelő és a körzeti megbízott. Szeptember 15. után azonban 
a felszólítás után azt kell tennünk, amit a KRESZ előír, tehát a 
rendőrségen fel kell jelenteni a szabálytalanul parkoló autóst. 
Nem szívesen nyúl ehhez az eszközhöz az önkormányzat, de 
nincs más módunk arra, hogy mindenki betartsa ezt a szabá-
lyozást. A KRESZ mindenhol érvényes, mindegy, hogy az Bu-
dapest, Debrecen, Pilisszentiván vagy Őrbottyán.   

Még mindig nem megy gördülékenyen a szemétszállítás, újra 
és újra tárgyalóasztalhoz kell ülni a szolgáltatást végző cég 
képviselőivel. Mi a helyzet most ezen a téren?

Ahogy azt már korábban elmondtam, anno itt volt a Vertikál 
Zrt. ügyvezető igazgatója, aki megígérte, hogy egy néhány 
hetes átállás után gördülékenyen fog menni a hulladékszál-
lítás. Ám ez nem így lett, csak jöttek a problémák, például 
hogy az új cég, a Zöld Bicske Kft. alkalmazottai nem ismerték 
az utcákat. Vagy nem azt a naptárt nézte az alvállalkozó, mint 
amit a fővállalkozó föltett a saját honlapjára, és amit megkül-

dött nekünk, ezért aztán nem azon 
a napon szállították el a szelektí-
vet, amikorra ki volt írva. Jött az 
autó, de a lakosok nem tették ki a 
hulladékot, mert nem tudták, hogy 
aznap lesz szállítás. Volt olyan, ami-
kor egyáltalán nem jöttek a kom-
munális hulladékért, azt másnap 
pótolták, a szelektív hulladék pedig 
két hétig maradt a lakosok ingatla-
nán. Nem értesítettek minket arról, 
hogy miért késik a szállítás, illetve 
miért maradt ki. Ekkor írtam egy 
felszólító levelet a fővállalkozónak, 
és ismételten kértem, hogy ha bár-
milyen gondjuk van, akkor legye-
nek szívesek tájékoztatni minket, 
közleményt kiadni, mert ezt meg-
érti a lakosság, de erről egy szolgál-
tatónak értesítenie kell őket, vagy 
legalább a polgármestert. Most ez 
csak utólag történt meg. 
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Továbbra sem vagyunk tehát elégedettek a szolgáltatással, 
mert nem teljes körű, éppen ezért kötbért fogunk kiszabni. 
Ennek most megtörtént a kiszámítása, ezt fogjuk leszámlázni 
a szolgáltató felé. Ezzel most már hivatalosan próbálunk nyo-
mást gyakorolni, hiszen évek óta probléma, hogy a lakók nem 
kapják meg a naptár szerint járó szolgáltatást, amiért fizet-
nek. Minden egyes hónapban a teljesítési igazolásnál részle-
tesen beírom, hogy mikor nem teljesült, vagy mikor teljesült 
más napokon a szolgáltatás, mint ahogy meghirdették. Az 
önkormányzati honlapon egyébként a helyes naptár van, a 
Facebook-oldalunkra is ismételten kitettük. Ezúton is kérem a 
tisztelt lakosságot, hogy panaszaikat hivatalosan, a szolgálta-
tó cégnek jelezzék, telefonon vagy írásban. A Messenger-üze-
netek vagy az SMS-ek nem hivatalos fórumok, nem tudunk 
rájuk reagálni.

A közelmúltban bekövetkezett rezsiváltozás nem csupán a la-
kosokat érinti, hanem az önkormányzatokat is. Hogyan tud 
felkészülni az önkormányzat erre a helyzetre? 

Már azelőtt készültünk rá, mielőtt ennek a híre a lakosság felé 
megjelent, hiszen az önkormányzatok nem részesültek rezsi-
csökkentésben. Ettől függetlenül drasztikus emelkedés vár-
ható, hét-nyolcszoros gázáremeléssel kell számolnunk, és leg-
alább három-négyszeres emelkedéssel az áram árát illetően. 
Ma még senki nem tudja, hogy ez pontosan mennyi lesz, csak 
akkor derül ki, amikor az első számla megérkezik, de amennyi-
re lehet, készülünk rá. Kértem az önkormányzat műszaki szak-
emberét, hogy méressük fel az összes intézményünkben a ra-
diátorok, kazánok állapotát és a klímákat, olyan szempontból, 
hogy a fűtést átmenetileg meg lehet-e oldani velük, és hogy 
ez mit jelent az árakra nézve. Ezt minden intézményünkben 
megvizsgáljuk: az óvodában, a polgármesteri hivatalban, az 
iskola aulájában és a kiszolgáló helyiségekben. Természetesen 
az iskola teljes fűtését meg kell vizsgálni, de ott majd a Kle-
belsberg Központtal kell tárgyalnom. A felülvizsgálat emellett 
érinti a Generációk Házát, a két kis kiállítóteret és a Tájházat 
is. Tervünk, hogy két fűtőt beiskolázunk a feladatra, hogy 
szakemberként tudjanak erre figyelni. Ha a részletes felmérés 
megtörtént, minden intézmény megkapja, hogyan kell kezelni 
a fűtést: hogy mettől meddig tart a fűtésszezon, és mi az a 
hőfok, ami munkavégzésre alkalmas. Erre van törvényi szabá-
lyozás is, ezt figyelembe fogjuk venni. Részletesen rögzíteni 
fogjuk a szellőztetésre vonatkozó szabályokat, és azt is, hogy 
mi a teendő rendkívüli időjárás esetén. Ezekkel eddig kevésbé 
foglalkoztunk, de most megpróbáljuk a lehető legjobb állapo-
tot előállítani úgy, hogy takarékoskodni is tudjunk.

Polgármester asszony a nyár végén Marktleugastban, testvér-
településünkön járt. Hogy sikerült a találkozás?

Nagyon örültem a meghívásnak. Ez volt Marktleugastban a 
33. Straßenfest. Minden évben augusztus utolsó vasárnapján 
tartják ezt a rendezvényt. Az elmúlt két évben nem tudták 
megrendezni a világjárvány miatt, de idén már nagyon ké-
szültünk rá. Öt napig tartott a látogatás. Végre olyan képvi-
selőkkel is találkozhattam, akikkel eddig még nem, továbbá 
a kulmbachi járás vezetőjével, a helyi egyesületekkel és az 
ottani tűzoltó-egyesülettel. Én a tűzoltósággal mentem ki, 
de nem teljesen ugyanazokon a programokon vettünk részt. 

Találkoztam a város korábbi polgármesterével, Manfred 
Huhsszal, akivel együtt emlékeztünk meg a jövőre 35 éves 
partnerkapcsolatról, melynek ő volt az egyik elindítója. Ennek 
az ünnepe jövőre Magyarországon lesz. Részt vettem az ün-
nepi testületi ülésen, ahol kitüntetést adtak át a negyedik cik-
lusát töltő Daniel Schramm képviselőnek. Ez ott nagy polgári 
elismerés, melynek ezüstfokozatát kapta meg. Nagyszabású 
ünnepség volt, képviseltette magát mindenki, aki ezt a kitün-
tetést korábban megkapta, és a kulmbachi járásból is voltak 
díszvendégek. Részt vettem egy játszótér átadásán, ami 
azért volt különleges, mert nemcsak gyerekeknek, hanem fel-
nőtteknek is készült, ki is lehetett próbálni a játékokat. Volt 
még egy fantasztikus koncertje a Musikverein Marktleugast 
zenekarnak, ez is nagyon jól sikerült, a hideg ellenére nagyon 
sokan voltak. Részt vettem továbbá az ünnepi szentmisén és 
a felvonuláson, amelyre legjobb tudásom szerint készültem 
egy német nyelvű köszöntővel. Összességében nagyon ked-
ves fogadtatásban volt részünk, hálás vagyok, hogy átélhet-
tem ezt a rengeteg színes programmal teletűzdelt öt napot, 
óriási élmény volt számomra. Remélem, az októberi nemzeti 
ünnepünkön ők is megtisztelnek minket, nagy szeretettel vár-
juk őket Szentivánra.

Palkovics Mária

Jobbról: Franz Uome polgármester, Daniel Schramm Landrat-képviselő, 
Peter Klaus Söllner, P. Révay Gyöngyi

Georg Bauer sírjánál
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Ízelítő a községi könyvtár új könyveiből
2022. szeptember
A népi kalendárium szerint Szent Mihály hava, Földanya hava, Őszelő

Kristin Hannah: Téli kert 
Egy asszony magával ragadó 
története szeretetről, veszteség-
ről és megváltásról.
A második világháborús Szovjet-
unióban játszódó történet bemu-
tatja a túlélés árát és az emberi 
szellem végső győzelmét.

Jade Beer: 
Az utolsó ruha Párizsból
Párizs, 1952. A világ legszebb 
ruhái, és egy elsöprő szerelem. 
Alice Ainsley a brit nagykövet fe-
leségeként akár boldog is lehetne, 
csakhogy...

Szabó Győző: Toxikoma – 
Tíz év drogvallomásai  
El akarod olvasni ezt a könyvet. 
Mert nem akarod, hogy drogos 
legyen a fiad, vagy mert függő 
a lányod. Mert iszonyúan vonz a 
mámor, vagy csupán tudni szeret-
néd, megéri-e tisztának maradni.

Trenton Lee Stewart: 
A Titokzatos Benedict 
Társaság
Tehetséges gyermek vagy, és 
különleges lehetőséget keresel? 
Reynie, ahogy sok más tizenéves, 
felfigyel erre az újsághirdetésre…

Kristin Loberg – Dr. David 
Perlmutter: Gabonaagy 
A könyv – alcíme szerint – 
megdöbbentő tényeket közöl 
a gabonáról, a cukorról és a 
többi szénhidrátról, az agy néma 
gyilkosairól.

MEGÚJULT A TÁJHÁZ
A települési és a nemzetiségi önkormányzatok összefogásának köszönhetően, illetve egy nemzetiségi 

pályázat támogatásával célegyenesbe ért a Tájház közösségi terének teljes körű felújítása.

A Tájház felújítása a tavalyi évben egy pá-
lyázat és a települési önkormányzat ösz-
szefogásával kezdődött. Akkor a színpad 
feletti teljes tető héjazatcseréje valósult 
meg. Az idei évre a német nemzetiségi ön-
kormányzat a közösségi térben levő kony-
ha felújítását tűzte ki célul, és pályázatot 
adott be 2021 őszén egy, a mai kor igényeit 
kiszolgáló konyha kialakítására. Tavasszal 
kaptuk a hírt, hogy a pályázatunk sikeres 
volt. A Miniszterelnökséghez kapcsolódó 
Bethlen Gábor Alapkezelő 1 500 000 Ft 
vissza nem térítendő támogatást nyújtott 
egy új konyha kialakítására. 

Ekkorra azonban a terveink már nem-
csak a konyha felújítására korlátozódtak, 
hanem az egész közösségi teret meg 
szerettük volna újítani. Évtizedek óta 

problémát jelentett ugyanis az épület vi-
zesedése, a villanyvezetékek állapota, a 
padlóburkolat felpúposodása és a kony-
ha elavultsága. Céljainkat a nemzetiségi 
önkormányzat saját forrásából semmi-
képp sem tudtuk volna megvalósítani, 
így a konyhán kívüli költségeket a telepü-
lési önkormányzat vállalta. Az erre a cél-
ra elkülönített keretet több alkalommal 
is bővítenünk kellett, mert ahogy az egy 
régi épület felújítása során lenni szokott, 
sorra merültek fel és derültek ki az újabb 
elvégzendő feladatok. 

A nyár eleje óta szakemberek adják egy-
másnak a kilincset. Új, szigetelt és drén-
csövezett aljzatbeton készült, és a helyi-
ség nagyon szép, régies padlóburkolatot 
kapott. A villanyvezetékek is megújultak 

annak érdekében, hogy a nagy teljesítmé-
nyű konyhai gépek működtethetőek le-
gyenek. A falak jelentős részét újravakol-
tuk, majd festettük. Az új konyha minden 
igényt kielégít, beszerelték a mosogató-
gépet, hűtőgépet, főzőlapot, sütőt, mik-
rohullámú sütőt és egy új bojlert is, melye-
ket a német nemzetiségi önkormányzat a 
saját költségvetése terhére vállalt.

Most már csak rajtunk áll, hogy a helysé-
get minél több, a közösségeinket építő 
eseménnyel, rendezvénnyel töltsük meg, 
de továbbra is lehetőség van helybéliek 
számára kisebb családi, baráti összejöve-
telek céljára kibérelni a Tájházat. 

Richolm Erik, Német Nemzetiségi 
Önkormányzat Pilisszentiván

Hálásan köszönjük a pályázaton elnyert összeget a Bethlen Gábor Alapkeze-
lőnek és Magyarország Kormányának, Pilisszentiván Község Önkormányzatá-
nak pedig a helyiség felújításához biztosított közel ötmillió forintos keretet. 
Köszönetünket fejezzük ki továbbá az elvégzett munkáért a községgazdálko-
dás dolgozóinak, Ágoston Lászlónak, Korsós Attilának, Manhercz Zoltánnak, 
Óvári Gábornak, Bubrovszky Károlynak, Hostnik Tibornak, és köszönjük a 
megvalósításban nyújtott segítséget Evers Ildikónak, Rádler Györgynek, Mar-
kos Ferencnek és a Nyugdíjas Egyesület tagjainak.
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EZ AZ ÜNNEP MOST MÁS
A pilisi bányászok mindennapjait idéző tárnát 
nyitottak meg a bányásznapon

Hetvenkettedik alkalommal ünnepeltek szeptember első szombatján bányásznapot az 
országban a bányászközösségek. A pilisszentiváni megemlékezés igazán 

különleges volt: egy korhűen berendezett tárnát is átadtak a Bányász 
emlékház pincéjében, amely a pilisi bányák mindennapjait mutatja be.

A Tájházban kezdődött szeptember 3-án, szombaton dél-
után a szentiváni bányásznap. Az első ünnepi beszédet 
Kovács Zoltán, a Helytörténeti Egyesület elnöke mondta, 
melyből rögtön ki is derült, hogy az idei bányásznap külön-
leges lesz: átadják ugyanis a Bányász emlékház pincéjében 
létrehozott tárnakiállítást, a Pincebányát.

„Már az emlékház építésekor megfogalmazódott az ötlet, 
hogy hozzunk létre egy olyan kiállítást is, amely megmu-
tatja a föld alatti munkahelyek miliőjét. Fontosnak tar-
tottuk, hogy jellemzően a Pilisi Szénbányákban használt 
eszközöket, sajátosságokat mutassuk be. A látványra és a 
benyomásra törekedtünk, nem pedig a bányamérnöki tö-
kéletességre” – fejtette ki Kovács Zoltán. A pincekiállítás 
létrehozásáért köszönetet mondtak Csovics Balázs pro-
jektvezetőnek és Janus Zsolt kivitelezőnek.

Mielőtt azonban a nagyközönség is megcsodálhatta volna 
az új kiállítást, Radosai Györgyné, a Pilisi Nyugdíjas Bányász 
Szakszervezet elnöke átadta a jubiláló tagok számára a dí-
jakat. Csovics Balázsné 50 éves tagsággal büszkélkedhet, 
Székely Imre 65 évessel, Bubrovszky Róbertné pedig, mi-
után átvette édesapjától a tagságát, a 70 éves jubileumát 
üli idén. Tiszteletükre felcsendült a Bányászhimnusz, majd 
mindenki átsétált az emlékházhoz.

Itt az ünnepség folytatásaként Szepesi Zsuzsanna költő-
nő felolvasta az erre az alkalomra írt költeményét, amely 

a múlt megőrzésének fontosságáról szólt. Ezt követte 
Poppréné Révay Gyöngyi polgármester ünnepi beszéde. 
„Kevés településnek van lehetősége arra, hogy bányásza-
ti kiállítást nyithasson. Pilisszentivánon a bőkezű pályázati 
támogatásoknak, a Helytörténeti Egyesületnek és a Nyug-
díjas Bányász Szakszervezetnek köszönhetjük ezt. Sok ön-
kéntes is segített nekik, többen a családi emléktárgyaikat 
ajánlották fel a köz szolgálatára. Az ifjúság is aktivizálta 
magát, aminek szintén nagyon örülünk – fogalmazott a 
polgármester. Majd így folytatta: – Jómagam Salgótarján-
ból, szintén bányászvárosból származom. Mindig kíváncsi 
voltam, mi lehet a hatalmas vaskapuk mögött. Most ugyan-
ez az érzés jár át: szándékosan nem néztem meg a kiállí-
tást, most fogom először látni, benézni az aknaajtó mögé.”

A bányásznapon Menczer Tamás, a térség országgyűlési 
képviselője is jelen volt, beszédében a múlt, a hagyomá-
nyok megőrzésének fontosságát emelte ki. „Aki őrzi a gyö-
kereit, annak nem csak jelene, de jövője is van. Pilisszent-
iván ilyen település, amit Önök tesznek, az példaértékű” 
– szögezte le.

Végül Poppréné Révay Gyöngyi, Menczer Tamás és Kovács 
Zoltán közösen átvágták a szalagot a bejárat előtt, és alá 
lehetett szállni az aknába, a pilisi bányászvilágba. A bá-
nyásznap közös vacsorával és beszélgetéssel zárult.

Herczku Nóra

10 Szentiváni Újság
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EZ AZ ÜNNEP MOST MÁS
A pilisi bányászok mindennapjait idéző tárnát 
nyitottak meg a bányásznapon

Közösségi és személyes emlékek
A pincebánya aknaajtaja a Jóreménység-akna ajtajának 
kicsinyített mása, a táró végén pedig egy szénnel teli, Ist-
ván-aknai csille található, amely kalandos úton került visz-
sza Pilisszentivánra. A falakon régi képek idézik fel a régi 
bányászéletet, a két kis szobában pedig korabeli haszná-
lati tárgyak és ruhák sorakoznak. Még az a körfűrész is 
helyet kapott, amellyel annak idején a gerendákat fűré-
szelték a bányában. 

„Nézd, ott van a papa fúrója!” – büszkélkedett Sütő Attila 
a párjának. Édesapja az egész életét a bányában töltötte, 
innen ment nyugdíjba az ötvenes évek derekán. Attilának 
a mai napig fontos a bánya, sok emléket őrzött meg a régi 
időkből, és van köztük még olyan, amit szintén oda fog 
adni a Pincebányának.

Születésnapi sördélután 
fúvószenével
Szentivánon szeretnek mulatni, együtt lenni az emberek. 
És ha valami újra és újra táncra perdíti a közönséget, az 
nem más, mint a fúvószene. Legyen szó gyerekről, fiatal-
ról vagy az idősebb korosztály képviselőiről, a fúvósokat 
hallva mindenkinek megmozdul a lába, és ha úgy van, haj-
nalig meg sem áll. 

A Tájházban rendezett sördélutánoknak már nagy hagyo-
mányuk van a településen. Eshet az eső, vagy tűzhet a nap, 
minden alkalommal rengetegen gyűlnek össze egy kis be-
szélgetésre, táncra, a Pilisszentiváni Fúvószenekar pedig 
lelkesen fújja az ismert dallamokat. Július 10-én, vasárnap 
is egy ilyen alkalmon vehettek részt mind a szentivániak, 
mind a szomszéd településekről érkezők. A mostani dél-
után azonban egyben születésnap is volt. Idén ünnepli 
ugyanis fennállásának 15. évfordulóját a Pilisszentiváni 
Fúvószenekar, ez pedig tovább fokozta a vidám rendez-
vény hangulatát. A jubiláló zenekar mellett vendégek is 
gondoskodtak arról, hogy ne maradjanak zene nélkül a 
táncolni vágyók.  A 5 Dörfler tagjai ajándékkal köszön-
tötték a születésnapos zenekart, majd koncertjük során 
ismertebb slágereket és igazi különlegességeket is hallha-
tott a közönség. Legyen polka vagy keringő, a tánc nem 
állt meg, amíg a zene szólt, a kimelegedett táncosok pe-
dig hideg sörrel és hűsítőkkel frissülhettek.

Az ünneplés ezzel még nem ért véget. A fúvószenekar 
ősszel egy nagyszabású koncertet tervez a vörösvári fú-
vósokkal közösen, melynek keretében Szentiván önkor-
mányzata is felköszönti majd a jubiláló zenekart.

Az eseményről készült fotókat és videókat a QR-kódokat 
beolvasva tekinthetik meg.

PM
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EGY KREATÍV ASSZONY TÖRTÉNETE

Berecz Ildikó, ha akarná, sem tudná leta-
gadni, hogy igazi kreatív ember. Az erdő 
szélén álló háza szobáit az ő festményei 
és fényképei díszítik, a fogason kézzel ké-
szített hátizsák lóg, a kanapékat és ágya-
kat patchwork takarók fedik, és még a 
lépcsőfordulóba is jutott két egyedileg 
varrt kép. Mintha egy mese elevenedett 
volna meg előttünk…

Amikor készültem erre az interjúra, kevés 
információt találtam a munkásságáról. Ez 
az első kiállítása?

Igen, és ez is véletlenül jött létre. A nyár 
elején készítettem egy kis hátizsákot. 
Ebbe szeretett bele az én Anna barát-
nőm, aki kapott tőlem egyet a névnapjá-
ra. A férje rákérdezett, hogy ha ilyen szép 
dolgokat alkotok, miért nem volt még 
kiállításom? Azt válaszoltam, hogy még 
soha senki nem rendezett nekem, de ha 
ő megteszi, én összegyűjtöm az anyagot 
hozzá. Szavamon fogott, és megszer-
vezte. Annának is jutott feladat, ő nyitja 
meg a kiállítást. Én pedig kérhetem vissza 
„kölcsönbe” az ország minden tájáról, 
sőt a határon túlról is a munkáimat.

Olyan messze kerültek?

Én nem a fióknak dolgozom: amikor alkotok, akkor az vagy nekem fontos valamiért, 
vagy valakinek készítem, épp úgy, ahogy édesanyám tette. Ebben az a jó, hogy a mun-
káim személyesek, sokszor eszembe jut alkotás közben a tárgy leendő tulajdonosa, 
próbálom megérezni, minek örülne igazán. Elképzelem, ahogyan majd használni fogja, 
ahogy örül neki. Ez a legszebb része a művészetnek. A másik örömforrás az, amikor 
találkozom a munkáimmal. Azokat a takarókat, amiket a barátnőimnek varrtam, el 
szokták hozni a találkozóinkra. 

Az édesanyja is alkotó ember volt?

Anyukám, Szabados Lajosné Terike népi iparművész volt, a Magyar Foltvarró Céh ala-
pító tagja, az Észak-Magyarországi Régió titkára, úgyhogy azt is mondhatom, beleszü-
lettem az alkotásba. Anyu textiles volt: hímzett, szőtt és patchworkot készített, és ta-
nította is. Én pedig kipróbáltam mindent, amit ő csinált. Az első sikerem 1980-ban volt: 
anyu a tudtom nélkül beküldte egy pályázatra az egyik szentistváni mintával készült 
falvédőmet, amely a harmadik helyet nyerte el. 2006-ban aztán meghalt anyu, és rám 
hagyta az összes anyagát, a cérnáit, a varrógépeit, a kész és félkész munkáit.

Van köztük olyan, ami különösen kedves?

Itt van az irodámban egy takaró, amit még ő készített a mi gyerekkori ruháinkból. 
A foltvarrás ma úgy néz ki, hogy egy új anyagot felszabdalok, majd újra összevar-
rom. Eredetileg azonban a maradékok teljes felhasználásáról, újrahasznosításáról 
szólt. Az ember csak gyűjtötte és gyűjtötte egy dobozba a néhány centiméter széles 
anyagmaradványokat, az elnyűtt férfiingek ép darabjait, majd többnyire télen ne-
kiállt, összevarrta őket egy megadott elv szerint. Van, hogy komoly tervezés után, 
van, hogy mindenféle előre tervezés nélkül, de egyszer csak kialakul a minta, például 

egy csodaszép kaleidoszkóp-mintás ta-
karó. Ilyen volt az első munkáim egyike, 
és bár nem tökéletes, de nagyon büszke 
vagyok rá.

Az anyukája mutatta meg a kulisszatit-
kokat?

Érdekes módon nem ő tanított, hanem 
az unokanővérem, Kupihár Jánosné 
Kati. Ő viszont anyukámtól tanult min-
dent. Úgy történt, hogy elesett, eltörte 
a lábát, és édesanyám odautazott hoz-
zá ápolni őt. Néhány nap múlva közölte 
vele, hogy „ha már itt fekszel, és semmit 
nem csinálsz, legalább töltsd hasznosan 
az időt”, és megmutatta neki a foltvar-
rás alapjait, majd később a finomsá-
gait. Kati ma az Egri Kolping Foltvarró 
csoport vezetője, a kiállításom szakmai 
kurátora. Fantasztikus táborokat tart 
Felsőtárkányban, ahol egyszerre 60-70 

Festésben, fotózásban és foltvarrásban is csodálatos alkotásokat készít Berecz Ildikó. 
Bemutatkozó kiállítását október 20-tól láthatjuk a Generációk Házában, 

ennek apropóján beszélgettünk vele.
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embernek adja át a tudását. Néhány 
évvel később a vállát törte el, akkor én 
mentem hozzá segíteni, épp egy ilyen 
táborba. Mielőtt elindultam volna, a lel-
kemre kötötte, hogy varrógépet, biztos, 
ami biztos, azért hozzak. Így „visszata-
nította” nekem azt a tudást, amit egy-
kor anyukám adott át neki. Ez hat évvel 
ezelőtt volt, akkor kezdődött az én „fol-
tossá” válásom.

A fényképezést viszont az anyukája taní-
totta meg önnek…

Anyukám még 1964-ben vett egy Exa 
fényképezőgépet az NDK-ban, és azzal 
fényképezett. Emlékszem, a sötétszoba 
a fürdőszobánkban volt, ott hívták elő 
apukámmal a képeket. Nem volt nekik 
nagy ördöngösség, hiszen mindketten 
vegyészként dolgoztak a Tiszai Vegyi 
Kombinátban. Az eredeti végzettségem 
nekem is vegyész, de filmet már nagyon 
régen nem hívok elő, sőt be kell valljam, 
én már mobiltelefonnal fotózom.

Melyik a kedvenc képe?

A szívemhez nagyon közel áll a szülővá-
rosomról, Tiszaújvárosról készített kép-
sorozatom, illetve egy téli, ellenfényes 
portré. A szomszéd kislány, Szofi látható 
rajta, amint épp beleugrik egy pocsolyá-
ba. Ekkor tudtam meg tőle, hogy vannak 
„tocsogós” és „ropogós” pocsolyák. 
Amibe pedig beleugrott, az története-
sen szív alakú volt…

Önnek is vannak gyermekei?

Két lányom van, akkor költöztünk ide 
Pilisszentivánra, amikor kicsik voltak. 
A férjem építész, és már 1995 óta épít-
kezett itt. Az volt az egyezség köztünk, 
hogy 2000-ben beköltözünk, hogy a ki-
sebbik gyerekünk itt kezdhesse az isko-
lát. Ada és Kata már kirepültek a családi 
fészekből, egyikük szociálpedagógus 
lett, ám egy gyógyszercégnél dolgozik, 
a másik pedig belsőépítészettel és grafi-
kával foglalkozik. 

És Ön mivel foglalkozik?

Jelenleg a családi vállalkozásunkban 
dolgozom. Korábban 15 évet töltöttem 
a Semmelweis Egyetem gyógynövény- 
és drogismereti tanszékén oktatási 
asszisztensként. Ebben az időszakban 
végeztem el a műszaki rajzolói képzést. 
Dr. Petri Gizella Gyógynövény és drogis-
meret című könyvéhez, amelyből a mai 

napig is tanulnak, én készítettem az illusztrációkat, sőt néhány aromaxos illóolajon 
is az én rajzaim vannak. Később a Természetgyógyász Magazin elődjénél dolgoztam, 
azután a Nemzeti Egészségvédelmi Intézetben (NEVI) töltöttem majd 15 évet. 2007-
ben léptem ki a közalkalmazotti létből.

Az alkotómunka azonban jó tíz évvel később kezdődött…

A nagy kiugrás akkor történt, amikor a lányok elköltöztek. Hatalmas lakásfelújításba 
kezdtünk a férjemmel, az emeleten mindent átrendeztem. Egy alkalommal egyedül 
voltam itthon, végeztem a munkámmal. Gondolkodtam, hogy mit is csináljak? A két 
lányom sokat festett, volt itthon akrilfesték. Eszembe jutott, hogy mi lenne, ha ki-
próbálnám… Aznap délután három kép is született…

Végül egy festőszoba is lett a házban…

Eredetileg a férjemnek alakítottam ki 
ott dolgozószobát. Aztán láttam, hogy 
alig jár fel, nem is használja. Én pedig 
szép suttyomban, mint az iszap, becsor-
dogáltam oda a festős holmijaimmal. Így 
lett az egyik lányom szobájából varró-, a 
másikéból pedig festőszoba. Amikor kö-
zeledett a hatvanadik születésnapom, 
mondtam a férjemnek, hogy ne is gon-
dolkodjon, mivel lep meg: bútorlapot 
kérek, amivel lefedhetem a lányaim 
biliár dasztalát, hogy szabhassak rajta. 
Nagyon profin megoldotta, szükség ese-
tén továbbra is lehet biliárdozni.

Gondolta volna, hogy valaha kiállítása 
lesz?

Őszintén szólva sosem törekedtem 
ilyen babérokra, de most, hogy mégis 
megtörténik, nagyon büszke vagyok rá. 
Anyukám emlékének ajánlom ezt a kiál-
lítást, aki a példaképem, és akitől a leg-
többet tanultam a világon.

Herczku Nóra
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ÜLTESSÜNK MINÉL TÖBB FÁT!
A klímaváltozás elkezdődött, és sürgősen globális cselekvésre van szükség. Emellett mi magunk, egyénileg 

is tehetünk a környezetvédelemért. Nyáron a saját bőrünkön tapasztalhattuk meg, milyen fontos 
az árnyék hűvöse. A fát pedig, amely ezt majd biztosítja, a legjobb ilyenkor, ősszel elültetni.

Mit tehetünk azért, hogy elviselhetőbbé 
tegyük a hőséget? A tűző nap ellen véde-
kezésként árnyékolhatunk napvitorlákkal, 
redőnyöket szerelhetünk az ablakaink-
ra, de ha olyan megoldásra törekszünk, 
amelynek további áldásos hatásai is van-
nak, ültessünk fát! A fák, amellett, hogy 
árnyékot adnak, tisztítják a levegőt, hiszen 
szén-monoxidot lélegeznek be és oxigént 
lélegeznek ki. Párologtatásukkal, árnyé-
kukkal hűsítik környezetük mikroklímáját, 
a zöldfelületek látványa pedig jótékonyan 
hat az emberek közérzetére. Fajgazdag-
ságuknak köszönhetően választhatunk, 
hogy díszítőértékükért vagy termésükért 
ültessük őket. 

Mikor ültessünk?
A szakemberek szerint a csemeték ülte-
tésének optimális ideje ősszel van, azaz 
most! A lombhullatás után már nincsenek 
a növényeken sérülékeny levelek, termé-
sek, télen csapadékosabb az időjárás, 
elkerülhető a kiszáradás. A téli fagy fel-
aprózza a talajt, amiben aztán a gyökerek 
jobban tudnak fejlődni.

A faültetéshez kevés dologra van szük-
ség: facsemetére, megfelelő helyszínre és 
kerti szerszámokra. Az ültetés maga nem 
bonyolult feladat, a facsemete és a meg-
felelő helyszín kiválasztása azonban már 
inkább annak tűnhet. 

A megfelelő hely
A fa helyének kiválasztásához több szem-
pontot is figyelembe kell vennünk. Első 
ezek közül, hogy milyen célból ültetünk. 
Ha árnyékolni szeretnénk, akkor célszerű 
a házunk déli, délkeleti oldalára lombos 
fajtákat ültetni. Ha gyönyörködni szeret-
nénk benne, válasszunk olyan területet, 
ahol jól érvényesül. Ha a gyümölcséért 
ültetjük a fát, a legjobb hely az, ahol a nö-
vényvédelmet és a szüretet egyszerűen 
meg tudjuk oldani. 

Miután ezzel megvagyunk, vizsgáljuk 
meg a kiszemelt terület környezetét. Min-
denképpen nézzük meg, mekkora távol-
ságra vannak épületek, légvezetékek. Ha 
épülethez közel ültetünk, az nemcsak egy 
esetleges kidőlés miatt jelenthet veszélyt, 
de a fák fejlődését is akadályozza. Ha a 

lombozat hozzáér a légvezetékekhez, 
fölöslegesen mozgatja, dörzsöli azokat, 
az elektromos vezetékekben zárlatot is 
okozhat. Itt kell megemlítenünk, hogy a 
jogszabályok szerint az ingatlantulajdono-
sok feladata gondoskodni arról, hogy az 
ingatlanjaikon lévő növények, fák lombo-
zata és ága ne nyúljon bele az elektromos 
vezetékek biztonsági övezetébe. Ameny-
nyiben a növényzet már rálóg a vezetékre, 
a gallyazást érdemes szakemberre bízni, 
hogy elkerüljük az esetleges sérüléseket. 
A gallyazás idejére az áramszolgáltató 
feszültségmentesíti a hálózatot, ezért ezt 
előzetesen be kell jelenteni náluk. 

A fák gyökérzete idővel benőheti és 
tönkreteheti a szennyvízcsatornákat, 
gázvezetékeket, csapadékelvezető csa-
tornákat, távközlési vezetékeket. De 
honnan tudhatjuk, hogy hol vannak ilyen 
csatornák? Ezekre leginkább a közterü-
leteken kell odafigyelni, ám mivel ezeken 
a helyeken csak a tulajdonos vagy kezelő 
hozzájárulásával lehet fát ültetni, az ügy-
intézés során információt kapunk erről is. 
A www.e-epites.hu/e-kozmu oldalon ügy-
félkapus belépés után megtalálható egy 
online közműtérkép, ezt is használhatjuk.

A fa kiválasztása
Ha mindezekkel tisztában vagyunk, ki-
választhatjuk a fajt. Kerüljük a gyorsan 

terjedő, invazív fajtákat, ilyen például a 
bálványfa, az akác vagy a zöld juhar.  Vá-
lasszunk inkább az őshonos fajok közül. 
A Pilis tölgyerdős terület, de azt tudnunk 
kell, hogy a tölgy magasra nő, nagy a 
helyigénye. A mezei juhar, gyertyán, kis-
levelű hárs, a virágos kőris gömb alakú 
változata kisebb termetű fajok, ezek 
ajánlottak a kertekbe. Vannak őshonos 
gyümölcsfáink is – például a cseresznye 
–, ha ezek közül választunk, hozzájáru-
lunk a régi magyarországi fajták fenn-
maradásához. Általánosságban elmond-
ható, hogy érdemes szakértő segítségét 
kérni a választáshoz, mert ő tudja, hogy 
a cingár kis csemetéből mekkora fa fog 
nőni az évtizedek során.

Ha megtaláltuk az ideális helyszínt, a meg-
felelő fafajt, és elültettük a fát, még nem 
ér véget a munka. A fa további életének 
alakulása rajtunk múlik, ezért fontos, hogy 
ápoljuk is a növényt. Ültetés után legalább 
két évig rendszeresen öntözni, évenként 
metszeni kell, ha szükséges, permetezni 
is, valamint gondoskodni a megfelelő táp-
anyag-utánpótlásról. Ne feledjük, a fa egy 
élőlény, gondoskodnunk kell róla, ápolni, 
ha megbetegszik. Pótolhatatlan érték: ha 
kivágjuk, mert szemetel vagy beteg, egy 
nagy, árnyat adó fához újabb 80-100 évet 
kell várnunk.

SZÚ
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Fenntartható erdőgazdálkodás
A Pilisi Parkerdő Zrt. számos megkeresést kapott a közelmúltban megje-
lent, a fakitermelés szabályozására vonatkozó kormányrendelet kapcsán. 
Ezért sajtóközleményt adtak ki, melyben kiemelték: nem változik az eddigi 
fakitermelési gyakorlatuk. 

A Parkerdő egyébként is úttörőnek számít a fenntartható erdőgazdálko-
dás terén. Az elmúlt két évtizedben háttérbe szorultak a tarvágásos és fel-
újító vágásos eljárások, valamint 2020 óta dolgoznak Városierdő-fejlesztési 
Programon, amelynek lényege Budapest és környékének klímavédelme és 
a lakosság rekreációs igényeinek megfelelő kiszolgálása.

„A Pilisi Parkerdő 65 000 hektáron gazdálkodik a főváros és tágabb tér-
ségében, működési területünkön jelenleg 11 millió köbméterre tehető az 
erdők élőfakészlete, mely minden évben 267 ezer köbméterrel növekszik. 
Évente átlagosan 180-190 ezer köbméternyi faanyagot hasznosítunk, mely-
nek több mint 50%-a lakossági tűzifa. A Parkerdő is tapasztalta a nyáron 
megnövekedett lakossági tűzifaigényt, amit a fenntartható erdőgazdálko-
dásnak köszönhetően ki is fog tudni elégíteni” – mutatott rá Reinitz Gábor, 
a Pilisi Parkerdő Zrt. vezérigazgatója.

„Magyarországon a faanyag az egyetlen újratermelhető nyersanyagunk 
– olvasható a közleményben. – Évtizedek óta kevesebb fát hasznosítunk, 
mint amennyit az erdők teremnek, így jelentős tartalékokat sikerült bizto-
sítani. Az erdőgazdálkodás tervszerű tevékenység, ezért a mennyiségek 
átcsoportosíthatóak, így tudunk több faanyagot szükség esetére elérhe-
tővé tenni úgy, hogy magát az erdőt, mint Magyarország zöld tőkéjét, 
semmiképpen sem veszélyeztetjük.”

A magyar erdőgazdálkodás száz év alatt 11%-ról 22%-ra növelte hazánk erdő-
vel borított területeinek arányát. Az erdőgazdálkodás fenntarthatósága 
hosszú távon közös társadalmi érdekünk, hiszen az erdő szolgáltatásaira 
nemcsak jövőre, hanem 50, 100, 200 év múlva is számítunk. És nemcsak a 
faanyagra, hanem a klímavédelmi, vízvédelmi, természetvédelmi és egész-
ségvédelmi szolgáltatásokra is.

SZÚ

Fotó: Pilisi Parkerdő

A Karitász csoport 
adománygyűjtő 
akciói
Az ukrajnai háború miatt nehéz 
helyzetbe kerülő kárpátaljai ma-
gyar kisebbségnek szervezett 
gyűjtést Karitász csoportunk. 
A tavasz folyamán három alka-
lommal küldtünk élelmiszer- és 
ruhaadományt Nagyszőlősre, 
ahol Bán Jónás ferences atya 
volt az összekötőnk. 

Legutóbb 100 000 forint önkor-
mányzati támogatásból, 66 000 
forint egyéni adományból és 
50 000 forint Karitász támoga-
tásból tartós élelmiszert vásárol-
tunk. Ezt kiegészítette az egyéni 
adományozók által felajánlott 
élelmiszer, valamint 8 zsák ruha. 
Az így összesen 630 kilogram-
mos szállítmányt július 12-én 
Jónás atya személyesen vitte el 
Nagyszőlősre. A kárpátaljaiak 
nagyon hálásak a szentivániak 
nagylelkű támogatásáért.

Karitász csoportunk ezúton is 
köszönetet mond Pilisszentiván 
Község Önkormányzatának és 
minden adakozó embernek az 
önzetlen segítségért. Továbbá 
szeretnénk köszönetet monda-
ni a helyi tűzoltó-egyesületnek, 
akik kérésünkre az Újpalotai 
Nagycsaládos Egyesületnek 
szállítottak ruhaadományt.

Karitász csoport
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SPORTOS CSALÁDI NAP
Színes, vidám családi napot szervezett szeptember 4-én a 

Pilisilen Nagycsaládos Egyesület a szentiváni sportpályánál.

A program 9:30-kor futással indult, kicsik és nagyok, babakocsisok és szelíd „mo-
torosok” is teljesítették a távot a Jági-tóig és vissza. A résztvevők tombolát kaptak 
ajándékba. Ezt követően a gymstik edzést lehetett kipróbálni Niki segítségével, majd 
Zumbi bohóc zumbáztatta meg elsősorban a gyerekeket, de volt olyan apuka-lánya 
páros, akik szintén táncra perdültek. Zumbi a nap folyamán még lufihajtogatással is 
szórakoztatta a lányokat és fiúkat. Délelőtt bemutatkoztak a Klauvitál Team testépí-
tő versenyzői, emellett egész nap óriáscsúszda, ugrálóvár, darts foci, kalandpálya, 
arcfestés, kézműves foglalkozás, íjászat, gyermekjóga, zsonglőr játszóház és óriás 
buborékfújó várta a gyerekeket.

A délutáni program a Pole Dance fitness tanítványainak rúdtáncbemutatójával kezdő-
dött, majd az Adenssa sporttáncegyesület növendékei léptek színpadra, és láthattuk 

az idei táncverseny nyertes koreo-
gráfiáját. A sportbemutatókat az 
aikidósok zárták. Ezt a tombola-
sorsolás követte, a nap fénypontja 
pedig Vastag Csaba fellépése volt, 
akivel a bátrabbak akár a színpa-
don is énekelhettek.

A Magyar Falu Program pályázat 
keretében létrejött sportos családi 
napot Pilisszentiván önkormány-
zata támogatta, a biztonságról a 
Pilisszentiváni Polgárőr és Tűzoltó 
Egyesület gondoskodott.

PM
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Világbajnok 
búvár
Harmadszorra lett vi-
lágbajnok augusztusban 
Korok Fatima: szabad-
merülés kategóriában 93 
méterrel nyert a roatáni 
AIDA világbajnokságon. 
Egy másik kategóriá-
ban, uszony nélkül pe-
dig ezüstérmes lett 62 
méterrel, ami egyben 
a hivatalos új magyar 
rekord a legnehezebb 
kategóriában. Emellett 
ő lett az összesített női 
győztese ennek a legne-
vesebb és leghosszabb 
versenynek.

Az egész nyári szezon 
jól sikerült a szentiváni 
sportolónak: a bahamai 
Vertical Blue elit verse-
nyen szintén első lett 
szabadmerülés kate-
góriában 96 méterrel. 
Összehasonlításképpen: 
Fatima olyan mélyre 
merült, amilyen magas 
a Parlament, illetve a 
Szent István Bazilika.

Fatima a versenyek után 
hazatért Pilisszentiván-
ra, de pár nap pihenés 
után indul Törökország-
ba, hogy ott is képvi-
selje Magyarországot a 
CMAS világbajnokságon 
október 1–10. között.

Fotó: családi archívum

Focistáink nyara
A nyári szünet mozgalmasan telt az egyesületnél. 
Júliusban az immár évtizedek óta Szentivánon meg-
rendezett Waldi Kupa utánpótlástornáján vettünk 
részt több korosztállyal. U16-os csapatunk kiemel-
kedő teljesítménnyel meg is nyerte saját csoportját, 
így kupagyőztesként kezdhették a közös munkát.

Augusztusban szokásos, jó hangulatú táborunkon 
több mint 30-an vettek részt. A rengeteg foci mellett 
kirándultunk, megmérkőztünk a vörösvári táborla-
kókkal és ellátogattunk a magyar westernvárosba, 
Henryxcitybe. Sok szép élménnyel gazdagodva zár-
tuk a hagyományosan iskola előtti utolsó hetet.

Iskolakezdésre meghívtuk Magyarország legkedvel-
tebb és legismertebb freestyle csapata, a Freestyle 
FC alapítóját, Lipták Zoltánt, Lippit. A bemutató 
után trükköket tanulhattak és versenyezhettek is a 
kicsit megilletődött, de annál lelkesebb kis focisták. 
Természetesen nem maradhatott el az autogram-
osztás sem.

Steckl Rita

Focizz velünk!
Folyamatosan lehet csatla-
kozni minden korosztály-

hoz, 4-16 éves korig várunk 
mindenkit szeretettel! 

Bővebb információ: 
06 70/311-0317, 06 70/289-3196, 

szentivan.utanpotlas@
gmail.com

Képeket, információkat, 
eredményeket és a mérkő-

zés időpontjait az egyesület 
Facebook-oldalán, illetve 

honlapján találhatnak: 
www.pilisszentivanise.com

Várunk mindenkit focizni!

Újra itt az U16-os csapat
Idén nagy örömünkre és hosszas várakozás után megalakult a többi kisebb korosztály 
mellett U16-os csapatunk, mellyel nevezni is tudtunk a Pest Megyei Bajnokságba.

A jelenleg 18 főből álló csapat magját a már több éve nálunk focizó, oszlopos tagjaink al-
kotják, de az újonnan érkezők is lelkesen és mindent beleadva vetették bele magukat az 
edzésmunkába. Kemény év áll előttük, hiszen az U16-os korosztály „fiataljaiból” áll csapa-
tunk, csak 2008-as és 2009-es születésűek alkotják. Több edzőmeccsel, intenzívebb edzé-
sekkel próbálunk felkészülni erre az időszakra. Biztos vagyok abban, hogy a fiúk harcias 
hozzáállása és csapattá válása túllendít majd minket a nehézségeken. A szurkolókat pedig 
szeretettel várjuk csapataink itthoni mérkőzéseire, hiszen tudjuk, a 12. csapattag milyen 
sokat számít a játékosoknak!

Molnár István Krisztián edző
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Szerkesztőség és Hirdetésfelvétel
06 30 971 3161, szentivaniujsag@buzamezo.hu

2022/szeptember
A lapszámot szeptember 9-én zártuk. 
A címlapon: Szüreti felvonulás 
fotó: Isza Ferenc

Következő lapzárta
2022. november 11.
A novemberi szám november 30-án jelenik meg.

Terjesztés
Az újság kéthavonta jelenik meg és minden pilisszentiváni 
háztartásba eljut. Terjesztéssel kapcsolatos ügyintézés:
Balasi Anikó kulturális referens
balasianiko@pilisszentivan.hu, 06 30 126 1442

Hirdetési lehetőség a Szentiváni Újságban
Hirdetésmegrendelés: 06 30 971 3161, szentivaniujsag@buzamezo.hu

Hirdetési méretek és árak:

Hirdetési méret Szélesség x magasság Színes ár Fekete-fehér ár

1/1 (~A4 teljes oldal) 182 x 233 mm 40.000 Ft 24.000 Ft

1/2 (~A5 fekvő) 182 x 114 mm 20.000 Ft 12.000 Ft

1/4 (~A6 álló) 88,5 x 114 mm 10.000 Ft 6000 Ft

1/8 88,5 x 54,5 mm 5000 Ft 3000 Ft

1/16 42 x 54,5 mm 2500 Ft 1500 Ft

Valljuk meg nemzetiségünket
2022 októberében és novemberében kötelező ér-
vényű népszámlálást tartanak Magyarországon. 
A kötelező kérdések mellett lesznek opcionálisan 
megválaszolható kérdések is, például a nemzeti-
ségi és anyanyelvi kérdésekre vonatkozóan. Kér-
jük és biztatjuk Önöket, hogy amennyiben német 
nemzetiséghez tartozónak érzik magukat, akkor 
vállalják nemzetiségi hovatartozásukat, hiszen 
a népszámlálás eredményei befolyásolhatják a 
nemzetiségi oktatási rendszerünk jövőjét, a helyi 
nemzetiségi önkormányzati választások kiírását, 
a nemzetiségi civil szervezeteink támogatását, 
településünk fejlődését, a nyelvhasználattal kap-
csolatos jogainkat és végső soron anyanyelvünk 
és kulturális hagyományaink fennmaradását.

A nemzetiségi, nyelvi kötődésre vonatkozó kérdések:
• Milyen nemzetiséghez tartozónak érzi magát?
• Mi az anyanyelve?
• Családi, baráti közösségben milyen nyelvet 

használ általában?

Német Nemzetiségi Önkormányzat 
Pilisszentiván
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